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A munkacsoport ülését Szemereyné Pataki Klaudia alpolgármester asszony 
vezette, melynek legfőbb célját az alábbiakban foglalta össze: 

„Kecskemét Megyei Jogú Város Településfejlesztési Koncepciójának és 
Integrált Településfejlesztési Stratégiájának teljes körű felülvizsgálata, 
átdolgozása” című, DAOP-5.1.1/B-13-2013-0004 azonosító számú projekt 
bemutatása, széleskörű társadalmi bevonás és együttműködés mellett történő 
megvalósítása. Az együttműködő tervezés keretében Kecskemét Megyei Jogú Város 
Önkormányzatának kiemelkedően fontos törekvése, hogy a projekt keretében 
megfogalmazásra kerülő területi stratégiai dokumentumok a vonatkozó 
jogszabályoknak megfelelően, kellő alapossággal, hatékonysággal és gondossággal 
szülessenek meg. Ezek a stratégiai dokumentumok megfelelő keretet és 
lehetőséget biztosíthatnak Kecskemét számára jövőbeli sikerességének, 
versenyképességének és élhetőségének megőrzése, illetve növelése érdekében. 

Alpolgármester asszony bemutatta a résztvevőket, tájékoztatott a projekt 
megvalósításának előzményeiről, így többek között beszélt: 

- A pályázat megírásához szükséges információgyűjtésről; 

- A projekt lebonyolításában érdekelt szervezetek kiválasztásáról; 

- Felsorolta a projekt megvalósításában érdekelt nyertes szervezeteket 
(Közbeszerzés: S&G Kft., Projektmenedzsment feladatok ellátása 
ADVOVATA Kft. Kötelező nyilvánosságot biztosító szervezet: Kecskeméti 
Városfejlesztő Kft. A stratégiai dokumentumokat készítő szervezet 
(tervező): Kecskeméti Városfejlesztő Kft.); 

- Tájékoztatta a jelenlévőket, hogy a szakmai háttértámogatást az 
Önkormányzat részéről a Főépítész Úr, illetve osztálya biztosítja. 

 
Az alpolgármester asszony kiemelte, hogy a munkacsoport ülés a partnerségi és 
tervezési folyamat része, tisztázásra kerülnek azok a feladatok, amelyek a 
munkacsoport előtt állnak. 

Az ágazat, vagy tevékenységi területen jelentkező folyamatok értékelése, a 
problémák összegyűjtése, rendszerezése. 

Az ágazat, vagy tevékenységi terület fejlesztéseire vonatkozó javaslatok, ajánlások 
megfogalmazása. 

Az ágazat, vagy tevékenységi területen fellelhető fejlesztési elképzelések és 
igények összegyűjtése, rendszerezése és priorizálása. 

Az ágazat, vagy tevékenységi területen rendelkezésre álló helyi középtávú 
stratégiák, fejlesztési tervek összegyűjtése. 

A 2014-2020 időszakra vonatkozó uniós kohéziós politika céljaihoz és prioritásaihoz 
illeszkedő programok, projektelképzelések 
összegyűjtése és rendezése. 
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Az egyes fejlesztési programok kapcsolódási területeinek meghatározása. 

A készülő stratégiai dokumentumok véleményezése, javaslatok megfogalmazása. 

 
A bevezető után az alpolgármester asszony felkérte a tervező képviseletében 
megjelent Kanalas Imre urat, hogy tartsa meg prezentációját. 

 
Kanalas Imre köszöntötte a munkacsoporti ülés résztvevőit, örömét fejezte ki, 
hogy a nyári időpont ellenére elfogadták a meghívást, amely jól mutatja, hogy 
Kecskeméten fontosnak tartják a városfejlesztés ügyét, s ezen belül a város 
jövőbeli fejlesztésében történő aktív részvételt. A Kecskeméti Városfejlesztő Kft., 
Stratégiai és Városfejlesztési csoportvezetője prezentációjában bemutatta: 

- a pályázati szakasz és döntési folyamat fázisait, az önkormányzat projekt 
előkészítő tevékenységét, 

- a projekt megvalósításának eddigi lépéseit és tervezett folyamatát, 

- az intézkedéscsoportok (munkacsoportok) felállításának indokait és célját, 

- a tervezett munkacsoportokat, 

- a munkacsoportok feladatait, 

- az ülések tervezett rendjét, 

- a helyi tervezéssel szembeni kormányzati és uniós elvárásokat, 

- 2014-2020 kohéziós politika tematikus célkitűzéseit, 

- az operatív programok tervezett finanszírozását, 

- a tervezés során figyelembe veendő dokumentumok listáját, azokhoz 
történő illeszkedési elvárásokat. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Szükségesnek tartja kiemelni, Kecskemét lehetőséget kíván biztosítani minden, a 
város és tágabb térségének jövőjéért tenni akaró és tudó lakójának, szervezetének 
és vállalkozásának, hogy tevékenyen részt vehessen a megyeszékhely következő 
tíz évét meghatározó tervezési-fejlesztési folyamat alakításában. 

A város és a térség eddigi együttműködése sikeres volt, és ma is látjuk ennek az 
eredményét, hozadékát. Ennek az együttműködésnek az eredménye látszik a 
HÍRÖS fesztiválon is, ahol több olyan program van, ami összeköti a várost a 
környező településekkel. Érdekeltségi viszonyokat, érdekközösséget kell 
felállítanunk, az előttünk álló 2014-2020-as 
időszakban, mert csak így tudunk 
együttműködni, és tudjunk egymást 
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segíteni. Vizsgálnunk kell melyek azok a települések amelyek, nagyon sok szállal 
kötődnek Kecskeméthez, definiálnunk kell, és jobban meghatározni milyen 
módszerek között, milyen rendszer keretében működjünk együtt. Természetesen ez 
nem jelenti azt, hogy a Kecskemét környezetében elhelyezkedő települések nem 
kereshetik a kapcsolatokat más megyei települési partnerekkel. 

Bács-Kiskun Megye Önkormányzata már régebben elkezdte a területfejlesztés 
koncepcionális kereteinek kidolgozását. A megye is hasonló tervezési folyamaton 
megy keresztül, az ő területfejlesztési koncepciójuk nagyobb léptékű, több 
települést, térséget érintő fejlesztési dokumentum. Kecskemét város tervezetének 
összhangba kell lennie a megyeivel, bele kell épülnie a tervezési folyamatunkba. A 
célokat, prioritásokat és programokat közös nevezőre hozni, annak érdekében, 
hogy megfelelően erősítsék egymást. 

Az Gazdasági-innovációs és műszaki munkacsoport ülésén is előtérbe került a 
közlekedés, az úthálózat bővítése, fejlesztése. Itt kell megemlítenem, hogy több 
munkacsoport is foglalkozik ezzel a kérdéssel, feladatunk, hogy olyan koncepciót 
alakítsunk ki, amelyben a tervezett elképzelések találkozhatnak. 

A Kecskeméti Kistérség Területfejlesztési Stratégiai Programja, ami elkészült, 
annak megvalósítására már nincs kötelezve térségünk, ugyanakkor számos értékes 
gondolatot tartalmaz, melyet nem szabad veszni hagyni. Ezért is kértük, hogy 
legyen ennek a területnek egy külön munka csoportja, akik gondozhatják és 
fejleszthetik a megfogalmazott terveket.  

Szerencsés egybeesés, hogy a kohéziós politika városrégiós elképzelése, valamint a 
magyarországi politikai rendszer úgy épül fel, hogy a képviselők már nem csak 
Kecskemét városát fogják képviselni, hanem a környező kis településeket is, így 
Kecskemét és a környező települések kapcsolatai mind szorosabbá válhatnak. Így 
nincs önálló Kecskemét, és önálló vidék, csak egy egységesen fejlesztendő 
várostérség. Az országgyűlési képviselő dolga is egyszerűbbé válhat, ha olyan 
térségi kihatású elképzeléseket fogalmazunk meg, amely mögé egységesen fel 
tudnak sorakozni a települések, ebben az esetben a lobbi tevékenység is 
hatékonyabb lehet. Ezért egyértelmű és világos célkitűzéseket kell felállítani. 
Elsődleges feladat, hogy a meglévő fejlesztési dokumentumokat áttekintsük, az 
értékes ötleteket, terveket összegyűjtsük és ebből kiindulva új javaslatokat, 
ötleteket fogalmazzunk meg. Egy információs csomag jöjjön létre, amiből tovább 
lehet gondolkodni, kialakítva az új stratégiai irányvonalat, a fejlődési tendenciát. 
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Szabó Gellért 

Köszöni a meghívást, de mérsékelt a lelkesedése, hiszen csak két település 
képviselője jelent meg az ülésen. Az elhangzottak alapján úgy értékeli, ez a projekt 
feladatává teszi a városnak, hogy térségben gondolkodjon. Amiért derűlátása 
visszafogott, az az a tény, hogy, úgy látja, a pénz köti össze Kecskemétet a 
környező településekkel. A szabályozó rendszer úgy alakult ki, vagy úgy 
alakítottuk, hogy bizonyos támogatásokhoz a város csak ezen az úton juthat hozzá. 
Csak visszaigazolni tudja a halottakat, hiszen a kötődés a település és a város 
között erős, de felmerül a kérdés, hogy tud eleget tenni az elvárt integrált 
gondolkodásnak a térség. Ez a stratégia minden bizonnyal végigfuttatható azokkal 
a hagyományos mechanizmusokkal, amikkel eddig is működtek a térségi 
együttműködések. 

Úgy látja szükség volna arra, hogy valami féle új mundért tudjanak húzni magukra 
a kistelepülések, de Kecskemét is, új gondolkodásra lenne szükség mind a két fél 
részéről. Eddig ugyanis domináltak a nagyvárosok, s a jelen tervezési körülmények 
között még az eddigiekhez képest is, további lehetőségeket, kizárólagosságokat 
fognak kani a nagyvárosok. Még akkor is, ha a környező települések 
együttműködnek Kecskeméttel, a tervezett célokba, irányokba történő beleszólásuk 
kevés lesz, hiszen ennek az anyagnak az elfogadása senkitől-mástól nem függ, 
csakis Kecskemét Megyei Jogú Város Közgyűlésétől. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Az alpolgármester hangsúlyozta, a projekt keretében elkészülő szakanyagok és 
stratégiai dokumentumok, a munkacsoport jóváhagyása nélkül (melynek tagjai a 
környező települések önkormányzati vezetői) nem kerülnek a közgyűlés elé. 

 
Kanalas Imre 

Emlékezteti a résztvevőket a prezentációban elhangzottakra, miszerint, mentorok 
fogják figyelni a folyamatokat, hogy lehetőség szerint a tervezés is úgy történjen 
meg, hogy a környező településeknek, illetve a városrégiónak (város és vonzás 
körzetének) különböző elképzelései, felvetett ötletei, mindenképpen kapjanak 
helyet a város területi stratégiai dokumentumaiban. 
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Szabó Gellért 

Hozzáfűzte, tekintettel arra, hogy információ hiányban szenved, tart attól, hogy 
más is ebben a helyzetben lehet. Úgy látja, hogy arról az egyszerű kérdésről van 
szó, hogy Szentkirály település polgármestereként van-e köze ahhoz, hogy 
Kecskemét közgyűlése mit fogad el és mit nem, mert eddig gyakorlati 
visszacsatolást nem kapott. Azok a pályázatok, amiket településként a várossal 
együtt pályáztak, nem viszik át azt az üzenetet, amit a saját településfejlesztésük 
érdekében, egy valamire való polgármester elvárhat. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Egyetért abban, hogy kialakult egyfajta munkamódszer, a települések és a város 
között. Most azonban lehetőség mutatkozik arra, hogy ezt közösen 
megváltoztassuk. Az európai uniós források egy jelentős része a 
gazdaságfejlesztést fogja támogatni, ezen belül a környező településekkel 
egyeztetve, dolgozzuk ki azokat a munkafolyamatokat amelyek, biztosíthatják a 
helyi igényeknek leginkább megfelelő fejlesztési elképzeléseket, amely kellően 
komplex megoldásokat tud biztosítani a városkörnyéki települések problémáira. 

Példaként hozta fel a Helvéciával való együttműködést, ahol a gazdaság fejlesztése 
során felmerült kérdéseket, le kell egyeztetni a két település között. Mind az 
oktatási, mind a tömegközlekedési, infrastrukturális, szociális, vagy éppen az orvosi 
problémák esetében működnek ezek az egyeztetési mechanizmusok, annak 
érdekében, hogy megfelelő üzleti- és lakókörnyezetet tudjanak biztosítani Helvécián 
is. 

Kitért a Bugaci kisvasút helyzetére is, hiszen a város több programjában 
szerepelteti a kisvasút ügyét, ugyanakkor a Bugaci programokban ez nem szerepel. 
Ezek a munkacsoporti ülések lehetőséget biztosítanak arra, hogy kialakítson a 
város a környező településekkel, egy olyan munkamódszert, amit kölcsönösen el 
tudnak fogadni és a leghatékonyabban tudnak alkalmazni a cél érdekében. 

 
Dr. Kecskés László 

Kiegészítette az elhangzottakat. Sajnos a tervezés időben összecsúszott az elmúlt 
hónapokban, ami azt jelenti, hogy jelen pillanatban a tervezésünkben vannak 
koncepcionális, stratégiai, operatív szakaszok egyaránt, s mindezek egyszerre. Az 
ebből adódó nehézségek ellenére, ennek 
lehetnek előnyei is, hiszen ha a tervezési 
folyamat operatív részét látjuk, akkor a 
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stratégiát is meg tudjuk fogalmazni. A tervezett megyei területfejlesztési és ágazati 
programokat már közzé tettük, lehetet véleményezni, ezekben látszanak az egyes 
ágazatok, például a közlekedési, gazdaságfejlesztési, innovációs, az emberi 
erőforrással kapcsolatos operatív programok milyen fejlesztési elképzeléseket 
tartalmaznak. 

A fejlesztési elképzelések egy jelentős része a településeket érinti, kiemelt 
jelentőséggel fog bírni az oktatásfejlesztés, amelynek egy részét központilag 
szervezik meg (a Klebersberg intézményfenntartón keresztül). Az egészségügyi 
intézmények tervezett fejlesztéseit sem kell külön megpályázni, legalább is kórházi 
szinten (ezt is központilag intézik). Az egészségügyi alapellátáshoz kapcsolódó 
fejlesztési feladatokat természetesen valahová be kell építeni, de jól látszik, hogy 
bizonyos területeket nem kell megpályázni, mert központi terv készül, és azt kell 
megvalósítani. 

A megyétől most azt várják el, hogy mondja el a véleményét, tegyen javaslatokat, 
melyeket az országos tervezés figyelembe tud venni az egyes ágazati programok 
kidolgozása során. Az ágazati operatív programok mellett a megyék életében 
jelentős szerepet fog játszani a Terület- és Településfejlesztési Operatív Program 
(TOP) 1077 milliárd forintos kerete. Ebből az összegből Bács-Kiskun Megye 
hozzávetőleg 35.8 milliárd Ft-ból gazdálkodhat. Valószínűleg itt működik valamiféle 
súlyozás, mivel azt látjuk Bács-Kiskun Megye több támogatást kap a központi 
keretből, mint a 19 megyére vetített átlag. A TOP-on belül Kecskemét Megyei Jogú 
Város mintegy 10 milliárd Ft – kiemelt programokra fordítható – keretösszeggel 
gazdálkodhat az elkövetkező költségvetési ciklusban.  

Emellett lesz a várostérségeknek pénzügyi kerete, valamint a tervezési módszertan 
kialakításának finanszírozására is rendelkezésre fog állni külön tervezési keret. A 
város térségi programok 2-3 milliárd Ft-os nagyságrendűek lesznek. Kérdés az, 
hogyan alakulnak ki ezek a várostérségek, esetleg önszerveződésűek lesznek, vagy 
járások képezik majd alapjukat, nincs még útmutató arra vonatkozóan, hogy 
hogyan formálhatják partnerségi kereteiket. 

Kecskemét és térségének fejlesztési kérdéseivel kapcsolatban, maga a tervezési 
rendszer az úgy működik, hogy a megyei tervek, illetve a stratégiai és 
koncepcionális elképzelések, nem lehetnek ellentétesek az országos tervekkel. A 
Megyei Jogú Város programjának is bele kell illeszkednie a Megyei Stratégiai 
Tervekbe, összhangban lévőnek és átjárhatónak kell lennie. Működik egy Megyei 
Területfejlesztési Konzultációs Fórum, ahol a Bács-Kiskun megyei települési 
polgármesterek és a Megyei Elnök, 
konzultáció keretében vitatják meg a főbb 
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fejlesztési elképzeléseket, irányokat, ezeknek harmóniában kell állniuk megyei 
programmal, hogy a megyei közgyűlés elé lehessen terjeszteni a programot. 

Az irodavezető úr elmondta, tapasztalatuk alapján Kecskemét teljesen más 
koncepció mentén gondolkodik, mint a megye többi települése, ami természetes, 
hiszen Kecskemét, mind népességszáma, mind pedig ellátott feladatai és funkciói 
alapján különleges helyet tölt be a megye életében. Térségi irányító szerepe miatt 
Kecskemétnek kiemelt koordináló és tervező szerepet kell majd betöltenie 
várostérségi programok szervezésében is, de tapasztalataival segítheti a többi 
megyei várostérségi összefogás fejlődését is.  

Minden szempontból figyelembe kell venni a tervezésnél Kecskemét földrajzi 
elhelyezkedését, gazdasági erejét és funkcióit, mert erős kisugárzó és vonzó hatása 
van, amely befolyásolhatja szűkebb és tágabb környezetének mindennapjait. Ennek 
kapcsán említette meg Kecskés úr a Szolnok – Kecskemét kapcsolatot, s 
örvendetesnek tartja, hogy több együttműködési elképzelés és fejlesztési irány 
kezd körvonalazódni, ami a mostani programozási időszak során teljesedhet ki. 

 
Kanalas Imre 

Felhívta a figyelmet arra, hogy nincsenek könnyű helyzetben a tervezők, mert van 
egy elképzelés a város vonzáskörzetének lehatárolásával kapcsolatban, de a 
vizsgálatok még nem zárultak le. Ugyanakkor Kecskemét rugalmasan akar 
alkalmazkodni az esetleges elvárásokhoz. Mielőbb tisztázni szükséges, hogy mit 
tekinthetünk várostérségnek. Az érintkező közigazgatási határral rendelkező 
településeknek az összességét, vagy a KSH által 2003-ban kiadott lehatárolást 
(kecskeméti település-együttes), esetleg hozzunk létre funkcionális vonzáskörzeti 
lehatárolást, vagy más típusú (pl. közigazgatási) beosztáshoz kell adott esetben 
alkalmazkodni. Erre vonatkozóan sajnos nem kaptunk kellő instrukciót. Ugyanakkor 
törekednünk kell arra, hogy Kecskemét vonzáskörzete megfeleltethető legyen a 
tervezési folyamatban meghatározott várostérséggel, amivel a megyei koncepció, 
illetve tervezés is foglalkozik. 

 
Szabó Gellért 

Azt gondolja, a megfelelő konszenzuson múlik, ennek a koncepciónak a működése 
és sikere, illetve azon hogy központi döntéshozók részéről milyen irányok 
fogalmazódnak meg. Kérdés, hogy amit mi most kitalálunk és működőképesnek 
tartunk, azt a központi döntéshozók, hogyan 
ítélik meg, támogathatónak tartják-e. 
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Szemereyné Pataki Klaudia 

Azt tartaná szerencsésnek, ha a funkcionális vonzáskörzet lehatárolásának 
módszerét alkalmaznánk, mert a térség- és gazdaságfejlesztésnek mozgatórugója a 
kölcsönös előnyökön alapuló kooperáció. Tudjuk, a kormány komplex, nagy 
programok megfogalmazását várja el a nagyvárosoktól, melyeknek jelentős 
foglalkoztatási, s térségfejlesztő hatása is lehet. 

 
Kanalas Imre 

Feladatunk meghatározni Kecskemét funkcionális (munkahelyi ingázás, 
tömegközlekedési viszonylatok, oktatás, egészségügy, közműszolgáltatók ellátási 
területei, stb.) vonzáskörzetét, s lehatárolni a vonzáskörzetbe eső településeket, 
melyeket később megszólítanánk. Megkérdezzük a települési önkormányzatokat, 
hogy melyek azok a tevékenységi területek, ahol együtt tudnának működni 
Kecskeméttel, vagy milyen lehetőségeket látnak közös programok 
megfogalmazására. A munkacsoportnak feladata lesz, hogy a javaslatokat – 
melyeket az érintett települések fejlődésük szempontjából fontosnak tartanak – 
beépítse az ITS-be. 

Persze számos kérdés még tisztázásra vár a területi együttműködések kapcsán. 
Elég csak a Kecskemét és Szolnok közötti közös fejlesztési programokra gondolni. A 
térségi szintű ITB-k megvalósítása során, finanszírozási szempontból nem lesz-e 
gond, hogy a két település eltérő régióban található? Vagy az ilyen típusú 
együttműködések az ágazati operatív program valamely prioritásából kerülnek 
finanszírozásra? 

 
Szemereyné Pataki Klaudia alpolgármester asszony 

Alpolgármester asszony válaszolt először a kérdésre. Szolnok városával egy 
magasabb szintű együttműködés indult el, ami már tárgyiasult is a felsőoktatás 
területén. Az Emberi Erőforrás Minisztériumhoz kapcsolódó pályázati rendszer tette 
lehetővé, hogy a két Főiskola konzorcium partnerként működjön együtt. Várhatóan 
a jövőben megfogalmazódó programok, ugyancsak ágazati finanszírozáshoz lesznek 
kapcsolhatók, s nem lesz akadálya a megvalósításnak. 
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Dr. Kecskés László  

Kifejtette, hogy a jövőben ki fognak alakulni a várostérségek, s ezek összessége le 
fogja fedni a megyét. Minden egyes várostérség készíthet magának programot, kb. 
2-3 milliárdos nagyságrendűt, amit 2 év alatt kell végrehajtaniuk. Majd lesz egy 
megyei szintű program, olyan program elemekkel, ami minden térségben elérhető 
lesz, ez kb. 36 milliárd Ft-os nagyságrendű lesz. A Megyei Jogú Város és 
térségének várhatóan lesz egy 10 milliárd Ft-os külön fejlesztési csomagja, amit a 
saját térségében tud majd lehívni. Stratégiai szinten tervezhetők ezen felül még 
olyan nagy programok, melyeket az ágazati operatív programok kereteiből lehet 
majd finanszírozni. Ennek keretében valósulhatnak meg pl. a Kecskemét és Szolnok 
együttműködésében tervezett projektek, amelyek akár kiemelt státuszt is 
kaphatnak. 

Például azok a települések, akik a megújuló energia programokra pályáznak, közös 
elképzeléseiket nem csak a településfejlesztési stratégiai dokumentumaikba illesztik 
be, hanem ezt, mind a két megyei programban is nevesítik, s így próbálnak majd 
ágazati programokból (pl. GIOP) forrásokhoz jutni.  

 
Kanalas Imre 

A tervező egyetértett Kecskés úr gondolataival. A városnak taktikusan kell eljárnia 
fejlesztési programjainak kidolgozása során. Ha minden elemében megismerjük 
majd a nemzeti szintű operatív programokat, akkor tudatosan tervezhetjük a városi 
programok forrásallokációját. Meg tudjuk határozni, hogy egyes programokat a TOP 
rendszeréből, vagy az ágazati operatív programok keretéből, esetleg közvetlen 
brüsszeli forrásokból kívánjuk finanszírozni.  

 
Dr. Kecskés László  

Jó elképzelésnek tartja, például a bugaci kis vasút fejlesztését, de ez is csak 
széleskörű térségi és ágazatközi összefogással valósítható meg. A KEFAG Zrt-nek 
van például annyi apritéka a Bugaci kis vasút mellett, amit képesek lennének 
beszállítani a kecskeméti hőközponthoz, s hozzá tudnának járulni a megújuló 
energiatermeléshez, ugyanakkor a Kiskunsági Nemzeti Park területei is találhatók a 
vonal mellett, amely az ökoturizmus lehetőségeit bővíthetné a térségben, de Bugac 
és Kiskőrös is megtalálhatná a lehetőséget a kisvasút gazdasági, vagy turisztikai 
fejlesztésében. Az egyetlen dolog, amire figyelni kell, az az adott program 
megalapozottsága. 
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Kanalas Imre 

Hozzátette, elvárás a Megyei Jogú Városokkal szemben, hogy olyan programok 
jelenjenek meg stratégiai fejlesztési dokumentumaikban, amelyek megvalósíthatók. 
Ezeket a programokat lehetőség szerint, elő megvalósíthatósági tanulmány szinten 
kellene kidolgozni. Ami már feltételezi azt, hogy a programoknak be lehet mutatni a 
konkrét helyét, a tulajdonviszonyait, a program megvalósításában érintett 
partnereket, a program várható költségvetését, valamint a tervezett forrásokat.  

 
Hamzáné Lakó Judit 

Felszólalt Kecskemét védelmében. Az elmúlt időszakban több közös projektben 
dolgozott együtt a várossal, és azt tapasztalta, hogy amikor a fejlesztési tervek 
készültek, minden esetben megkérdezték a kistérségi szervezetet. Számos olyan 
egyeztetésen vettek részt, ahol figyelembe vette Kecskemét a térség településeinek 
igényeit, problémáit. Ez a megvalósult fejlesztéseken is lemérhető, látszik továbbá 
az is, hogy milyen mértékben húzta magával a város a kistelepüléseket. 
Természetesen ezt az együttműködést lehet javítani és szükséges is. 

A titkár asszony felajánlotta az Aranyhomok egyesület munkaszervezetét a 
különböző térségi programok megfogalmazásában, illetve azt a szervezési 
tapasztalatukat és kapcsolatrendszerüket, amit az évek során kialakítottak. Sok jó 
elképzelést tartalmaznak az eddigi fejlesztési dokumentumaik is, amit szívesen a 
város rendelkezésére bocsátanak az összes mellékletével, adataival együtt. Ez jó 
alapját képezheti a jövőbeli munkának, s segítheti a további közös gondolkodást.  

Úgy látja, hogy nagyon rövid időáll rendelkezésre a tervezési alapok letételére. 
Szükségesnek találja az ágazati funkcionális szerepeket konkretizálni. Kérdése, 
mennyire kötött az ütemezés, lehetne-e erre az első helyzetfeltáró részre nagyobb 
hangsúlyt fektetni és több időt szánni? 

 
Kanalas Imre 

2013. november 30.-ik kell az alapozó vizsgálatokat elvégezni, lezárni, ezt 
követően már csak apróbb módosításokra lesz idő. A Megalapozó vizsgálatokat még 
ebben az évben le kell zárni, hiszen a Településfejlesztési Koncepciónak és az 
Integrált Településfejlesztési Stratégiának 2014. május 31-ig Közgyűlési 
jóváhagyással el kell készülnie. 
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Hamzáné Lakó Judit  

A választ kielégítőnek találta, és hozzátette, hogy nagy térségről van szó, 
városokkal, rengeteg funkcióval, különböző fejlesztési igényekkel, amiket össze kell 
egyeztetni, s a prioritásokat is meg kell határozni. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Alpolgármester asszony Kanalas Imrének tette fel a kérdést, a meglévő 
módszertanba hogy lehet beépíteni az elhangzottakat. 

 
Kanalas Imre 

A funkcionális vonzáskörzet lehatárolásához elkezdtük az alapadatok összegyűjtését 
(pl. ingázási adatok, tömegközlekedési adatok, de a Klébersberg Intézmény 
Fenntartó Központtól is megkaptuk már az általános és középiskolák tekintetében a 
bejáró diákok adatait, nevezetesen, hogy honnan járnak be a városba. Ennek 
segítségével kirajzolhatunk egy oktatási vonzás körzetet). 

Ugyanezt a vizsgálatot végezzük az egészségügyi vonzáskörzet meghatározása 
érdekében is, itt az egyes szakellátások ellátási területeit mérjük fel. Számos egyéb 
mutatónk (pl. közműszolgáltatók ellátási területei, közigazgatási feladatok) is van, 
ami alapján a funkcionális vonzáskörzeteket meg tudjuk határozni. Ezek a tényezők 
egy megfelelő súlyozás alapján kerülnek be egy faktoranalízisbe. A vizsgálat 
eredményeként megkapjuk, hogy az egyes funkciók alapján, illetve az összes 
tényező figyelembe vételével milyen vonzáskörzet jelölhető ki Kecskemét esetében.  

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Kérdése, ez az adatgyűjtés a hivatalokon keresztül történik, szükséges-e 
önkormányzati segítség, hiszen az adatok az önkormányzatoknál vannak, nem a 
hivataloknál. 

 
Kanalas Imre 

Részben önkormányzati adatokkal dolgozunk, de külső szervezetek adatbázisait is 
igénybe vesszük. Minden segítséget megköszönünk, ami segíti az adatokhoz 
történő könnyebb és gyorsabb hozzáférést  
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Szabó Gellért 

Példaként hozta fel a térségben az ingázást, akár munkahelyi, akár iskolai jellegű. 
El kell dönteni, hogy milyen szempontból vizsgáljuk az ingázást, mit fogalmaz meg 
úti célként. Fel kell tennünk a kérdést: még inkább erősítsük az ingázást úthálózati 
fejlesztésekkel, vagy tekintsünk szét a lehetőségeink között és fejlesszük a térséget 
munkahelyekkel, iskolákkal? Ezt fontos társadalmi, stratégiai kérdés. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Rendkívül fontosnak tartja a gondolatot, mert az ilyen és ehhez hasonló kérdésekre 
szeretnénk válaszokat kapni a munkacsoportoktól. Az alpolgármester asszony 
felhívta a jelenlévők figyelmét arra, hogy a meglévő városi stratégiai 
dokumentumokat minden résztvevő nézze át, tegyen javaslatot, mert érdemben 
csak akkor tudunk tovább lépni, ha létrejön az együttgondolkodás, hiszen ez 
biztosíthatja a tervezett programok komplexitását, a fejlesztési elképzelések 
megvalósulását. Ezért várunk konkrét javaslatokat arra vonatkozóan, hogy milyen 
módon tudjuk erősíteni a térséget, a térség kisebb településeit. Kecskemét érdekelt 
a térség településeinek fejlődésében is. 

Erre vár ötleteket és javaslatokat. Ha a feltételrendszert össze tudjuk hangolni, 
akkor megállapítható, hogy a környező települések tudnak-e kapcsolódni a 
programokhoz. Fejlődési, fejlesztési irányokat, együttműködési lehetőségeket 
tudunk meghatározni, felkínálni. Fel tudjuk mérni, hogy az egyes településeknek 
melyek az erősségei, ez alapján segíteni tudjuk az adottságainak leginkább 
megfelelő fejlesztések megvalósításában. 

 
Szabó Gellért 

Úgy látja, a harmónia kialakítását nem segít a jelenlegi feszített ütemezés. Ezek 
között a feltételek között csak az tud érvényesülni, lépni, aki profi, azok pedig nem 
a térség kistelepülései, hanem Kecskemét. Az látszik, hogy a polgármesterek 
többsége nem ismerte fel a kihívást, a jelenlegi helyzetet és a lehetőséget, hiszen 
nincsenek itt. 

 
Hamzáné Lakó Judit 

Javaslata az, hogy sürgősen le kell ülni a polgármesterekkel, és jelezni számukra a 
munkacsoportban folyó munka fontosságát. 
Fontosnak tartja azt is, hogy a jelen nem 
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lévő polgármesterek is kapják meg ennek a megbeszélésnek az emlékeztetőjét. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia alpolgármester asszony 

Javasolja, készüljön egy olyan kivonat a polgármesterek részére, amiből kitűnik, 
miért fontos hogy részt vegyenek ennek a munkacsoportnak az ülésein, hogy a 
következő alkalommal már érdemben tudjunk beszélni a ránk váró feladatokról. 

 
Kanalas Imre 

Abban látja a megoldást, ha meg tudjuk szólítani a polgármestereket. Ha ez 
másképp nem megy egy kérdőív keretében meg kell kérdezni, milyen területeken 
tudnák a környező települések elképzelni az együttműködést Kecskemét városával. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia alpolgármester asszony 

Fontosnak tartja, hogy adjunk a polgármestereknek egy tájékoztatót, hogy 
megismerhessék a város elképzeléseit, s tájékoztatni kellene őket, hogy miből 
készüljenek fel. 

 
Dr. Kecskés László  

Elkerülhetetlennek tartja a személyes megkeresést, mert ezt semmi nem 
pótolhatja. Sok minden történt az elmúlt időszakban, segítséget kell nyújtani, 
hogyan tudják megtalálni az irányvonalakat, és fejlesztési lehetőségeket. 

 
Balogh Zoltán (Kecskemét Megyei Jogú Város Önkormányzata, osztályvezető) 

Indítványozta, hogy abban az anyagban, amit a polgármesterek felé ki küldünk, 
szerepeljen, hogy a 2014-2020-as időszakban az Európai Uniónak a tervezése miről 
szól. Mert az látszik, hogy nem tudnak élni a kistelepülések a lehetőségeikkel. 
Segítsünk ötletekkel, hogy hogyan dolgozzák ki a településük számára a 
legfontosabb célokat, melyeket mindenképpen el szeretnének érni. Ezekhez 
próbáljanak programokat, projekteket és eljárási rendeket találni, így tudják 
legoptimálisabban felhasználni a potenciálisan rendelkezésre álló uniós forrásokat. 
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Hamzáné Lakó Judit  

Az a tapasztalata hogy a személyes ráhatást semmi nem pótolhatja. Ezért szívesen 
vállal szerepet egy találkozó megszervezésében. 

 
Kanalas Imre 

Javasolta, hogy a környező polgármesterek részére határozzunk meg egy időpontot 
és egy helyszint (ez akár lehet a Főiskola is). 

 
Szemereyné Pataki Klaudia alpolgármester asszony 

Felhívta a figyelmet arra, Ferenc Árpád Dékán urat kellene bevonni ennek a 
munkacsoportnak a munkájába, a helyszín kapcsán az alpolgármester asszony 
kiemelte, hogy a főiskolán a feltételek adottak. 

Ugyanakkor a mai napon a Hírös hét fesztiválon, nagy valószínűséggel több 
polgármester is jelen lesz, ezt az alkalmat is megragadja Hamzáné Lakó Judittal 
a személyes találkozásra és a meggyőzésükre. 

 
Borbélyné Balogh  

Javasolja, a kapcsolattartás elektronikus úton, mailben történjen. 

Várostérségi, vidékfejlesztési és nemzetközi munkacsoport következő ülésének 
időpontját a polgármesteri találkozó, s egyeztető ülés után határozzák meg a 
jelenlévők. 

A polgármesteri találkozó megszervezésére az alpolgármester asszony Hamzáné 
Lakó Juditot kérte fel. 

Az emlékeztetőt minden résztvevő fontosnak tartotta, s kérték annak mielőbbi 
elkészítését! 

 
Az emlékeztetőt összeállította: Miklós Katalin (Advocata Kft. a 
projektmenedzsment képviseletében) 

 

Kecskemét, 2013. augusztus 24. 

 


